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Nyomtatott és online sajtó 
 

    

Hankó Balázs: a magyarországi felsőoktatási és szakképzési modellt Erdélyben is 

biztosítani kell 
2024. augusztus 22. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, Demokrata, PestiSrácok.hu, Krónika 

A magyarországi felsőoktatási és szakképzési modellt az egész Kárpát-medencében, így 

Erdélyben is biztosítani kell: versenyképes és magyar identitású egyetemek kellenek, valamint 

olyan szakkollégiumi hálózat, ösztöndíjrendszer, mely a fiatalok szülőföldön maradását erősíti 

- húzta alá Hankó Balázs kulturális és innovációs miniszter csütörtökön, Kolozsváron. A 

tárcavezető a Határok nélküli oktatási lehetőségek - hazai érvényesülés és magyarországi 

képzések című kerekasztal-beszélgetésen vett részt. A 15. Kolozsvári Magyar Napok keretében, 

az Ifjúsági udvarban tartott panelbeszélgetés másik két meghívottja Varga-Bajusz Veronika 

felsőoktatásért felelős államtitkár és Szabó Ödön parlamenti képviselő, a román képviselőház 

oktatási szakbizottságának alelnöke volt. A Jakabffy Elemér Alapítvány szervezte eseményt 

László Petra, a Kolozsvári Magyar Diákszövetség (KMDSZ) elnöke moderálta. Hankó Balázs 

rámutatott: Erdélyben is szakképzett munkaerőre van szükség, és ahhoz, hogy a térségnek 

versenyképes, magyar identitástudattal rendelkező fiatalsága legyen, a képzési formák mellé 

ösztöndíjrendszert is párosítani kell, a meglévőket pedig erősíteni szükséges - mondta. 

 

Koncz Zsófia: az Erzsébet-tábor összeköti a magyar gyermekeket 
2024. augusztus 22. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, Demokrata, 

Vasárnap.hu 

Az Erzsébet-tábor összeköti a magyar gyermekeket - hangsúlyozta a Kulturális és Innovációs 

Minisztérium családokért felelős államtitkára a Zánkai Erzsébet-táborban tett csütörtöki 

látogatását követő sajtótájékoztatóján. Koncz Zsófia rámutatott, hogy nemcsak az 

anyaországból, hanem határon túlról is vannak táborozók Zánkán: jelenleg több száz 

kárpátaljai magyar gyermek nyaral a táborban. Elmondta: a nyári időszakban több mint 40 

ezer táborozó fordul meg a zánkai, fonyódligeti és az erdélyi táborokban. Az államtitkár 

kiemelte, hogy a szépen felújított, jól szervezett táborban modern étkező, színházterem és 

sportcsarnok is várja a gyermekeket, így időjárástól függetlenül egészen biztosan megtalálják 

azt a programot, ami kikapcsolódást és feltöltődést nyújthat számukra. A gyerekek jelképes, 

fejenként, turnusonként ezer forintért vehetnek részt a teljes ellátást biztosító Erzsébet-

táborokban, ahová ingyenes vonatos utazással juthatnak el - ismertette. 
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Sejthető volt: pampogott az ellenzéki média a határon túli gyerekek támogatása 

miatt 
2024. augusztus 22. – Mandiner 

Gulyás Gergely Miniszterelnökséget vezető minisztert a csütörtöki kormányinfón arról 

kérdezték, miért nem terjesztik ki Magyarországra is a határon túli magyaroknak adott 100 

ezer forintos iskolakezdési támogatást. A miniszter azt hangsúlyozta: akik Magyarországon 

gyermeket vállalnak, számtalan támogatásban, adókedvezményben részesülnek, míg a határon 

túliak „semmilyenben”. „Egyet tudunk tenni: aki ennek ellenére azt vállalja, hogy akár nagyobb 

távolságra is, de magyar iskolába viszi a gyermekét, aminek köszönhetően megmarad 

magyarnak, annak a kormány tud adni az évkezdésnél egyszeri százezer forintos támogatást” 

– mondta a miniszter. Szavai szerint ez az összeg „lényegesen kevesebb, mint amit az 

anyaországi magyarok kapnak gyermektámogatás, családtámogatás címén, de mégiscsak 

fontos abból a szempontból, hogy minél többen maradjanak meg magyarnak a határon túli 

magyar kisebbségek tagjai közül is”. 

         
Jól irányzott eurómilliárdok Erdélynek: Hegedüs Csilla Brüsszel győzködéséről, a 

magyar épített örökség élővé tételéről  
2024. augusztus 22. – Krónika 

Nem alszik jobban Hegedüs Csilla, amióta a volt kormányfőhelyettes, miniszter, államtitkár, 

RMDSZ-alelnök szakított a politikával, és a többmilliárd eurós uniós támogatásokat „helyben” 

kezelő Északnyugati Regionális Fejlesztési Ügynökség vezetőségében vállalt szerepet. Az 

erdélyi megyéket „pénzelő” intézményt jelenleg megbízott vezérigazgatóként irányító 

műemlékvédelmi szakember interjúnkban többek között arról beszél, milyen fontos egy-egy 

pályázat „csomagolása”, mennyit kell alkudozni a brüsszeli hatóságokkal, milyen óriási 

lehetőség nyílik most a magyar kulturális örökséghez tartozó műemlékek megmentésére is, és 

hogyan lehet megfeleltetni őket a mai elvárásoknak, hogy ez által tovább „éljenek”.  

 

Új helyszínen, változatos programokkal vár idén is az RMDSZ Oázis 
2024. augusztus 22. – maszol.ro 

Új helyszínen, az Egyetem utca 8. szám alatt rendezi meg programjait az RMDSZ a Kolozsvári 

Magyar Napok keretében. A Da Pino vendéglő belső udvarában tágasabb tér áll rendelkezésre, 

mert, mint az utóbbi években kiderült, a korábbi helyszín a népszerűbb beszélgetések 

alkalmával szűkösnek bizonyult. Az újdonságokról Csoma Botond, az RMDSZ szóvivője és 

Kolozs megyei szervezetének elnöke számolt be csütörtöki sajtótájékoztatóján. Mutatjuk a 

részletes programot is. Csoma Botond kiemelte, a nyitónap délelőttjére összehívott 

sajtótájékoztatón elsősorban az új helyszínt akarták bemutatni, ezúttal ugyanis az Egyetem 

utca 8. szám alatt zajlanak az RMDSZ Oázisának programjai a Kolozsvári Magyar Napok 

keretében. A programról szólva kiemelte, az utóbbi években megláthatták azt, melyek azok a 

témák, amelyek jobban érdeklik az embereket, ezért az idei programot ehhez igazították, és az 
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egyik legszínesebb, legváltozatosabb kínálat állt össze, mellyel a lehető legtöbb emberhez 

szólnak. Olyan témákat boncolgatnak, amelyeknek társadalmi relevanciájuk van – 

hangsúlyozta Csoma Botond. 

 

Leendő parlamenti képviselői és szenátori jelölteket toboroznak 

Udvarhelyszéken  
2024. augusztus 22. – szekelyhon.ro 

Parlamenti képviselői, illetve szenátori tisztségre pályázó jelölteket toboroz az RMDSZ 

udvarhelyszéki szervezete; a jelentkezők a december 1-jei parlamenti választásokon fognak 

megméretkezni. Idén egyszerűsített eljárással lehet jelöltté válni. A helyhatósági és európai 

parlamenti választásokat látva létfontosságú, hogy megerősödve jussanak be a parlamentbe is 

– jelentette ki csütörtöki sajtótájékoztatóján Bíró Barna Botond, az RMDSZ udvarhelyszéki 

szervezetének elnöke. „A legjobb az lenne az erdélyi magyarságnak, ha jövőre ismét kormányra 

kerülne az RMDSZ. A helyi önkormányzatok ugyanis olyan pénzügyi és más jellegű 

problémákkal küzdenek, amikre nem volt példa, amikor érdekképviseletünk kormányon volt. 

Könnyebben lehetett az ilyen helyzetekre megoldásokat találni” – fogalmazott. Hozzátette, már 

most látszik, hogy nehéz gazdasági helyzettel fog szembesülni az új kormány.  

 

Identitáserősítő utcanévadás Kisiratoson: helyi személyiségek emlékét tartják 

köztudatban  
2024. augusztus 22. – Krónika 

A helyi identitás megerősödését, a falu neves szülöttei emlékének köztudatban tartását remélik 

Kisiratos elöljárói az utcanevek választásától. A 20 évvel ezelőtt önállósodott magyar határ 

menti község Arad megyében az egyetlen, amelynek utcái, közterei eddig nem viseltek nevet. 

Idén januárban azonban véglegessé vált a jegyzék: a 26 utcából 22-őt a magyar irodalom és 

történelem alakjairól, abból is 11-et a településhez kötődő személyiségekről neveztek el.  

 

Nincs mese! Fókuszban a külpolitika 
2024. augusztus 22. – maszol.ro 

Új helyszínen, az Egyetem utca 8. szám alatt rendezte be az RMDSZ az Oázist, ahol számos 

szakmai beszélgetésre, közösségi- és gyermekfoglalkozásra kerül sor a Kolozsvári Magyar 

Napok idején. A nyitónapon, csütörtökön tartották meg a Nincs mese! beszélgetés kvázi 

különkiadását, amikor Kelemen Hunor szövetségi elnök folytatott eszmecserét vendégeivel. Az 

Oázis egyik kiemelt programja volt a tavaszi helyhatósági és európai parlamenti választás 

kampányában már megismert Nincs mese! „megmondóest” különkiadása, melyen Kelemen 

Hunor és beszélgetőtársai, L. Simon László magyarországi író, költő, kultúrpolitikus, volt 

országgyűlési képviselő és a Magyar Nemzeti Múzeum korábbi főigazgatója, valamint 

Szenkovics Dezső, a Sapientia Erdélyi Magyar Tudományegyetem Kolozsvári karának dékánja 

értekeztek aktuális és főleg külpolitikai kérdésekről. 
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Pomothy László: Egy fiatal, karizmatikus személyre van szükség, aki képviselni 

tudja a magyar közösséget 
2024. augusztus 22. – Ma7.sk 

Pomothy László, Mikuláš Dzurinda kormányának egykori gazdasági államtitkára a Magyar 

Szövetséggel kapcsolatban megjegyezte, hogy azoknak a politikusoknak, akik az elmúlt 

években, vagy már huzamosabb ideje sikertelenül próbálkoztak, át kellene adniuk a stafétát a 

fiatal, feltörekvő politikusoknak. „A fiatalok talán most már nem érzik, hogy a többségi 

társadalommal szemben érdemes saját politikát folytatni, ezért is járulnak egyre kevesebben 

az urnákhoz a választásokon. Elsősorban fiataljainkat kell meggyőznünk, hogy az etnikai 

politikának igenis van létjogosultsága" – zárta mondandóját. 

 

Búcsúnapok és Szent István ünnepe 
2024. augusztus 22. – Új Szó 

A „Nagymegyeri Fények” című kiállítás megnyitójával rajtolt el az idei búcsú, a XXXIV. Szent 

István Napok. A búcsú nyitóünnepségeként a Nagymegyeri Fények tárlatban az „Aranykert 

szépségeit” sorakoztatták fel a városi kultúrház kiállítótermében, melyek a Meger Art 

gyűjteményéből valóak. A csaknem négy héten keresztül megtekinthető kiállításon összesen 45 

mű szerepel, köztük festmények, grafikák, fotók, valamint kisplasztikák. Témájuk többsíkú, 

legtöbbet a csallóközi táj inspirálta, realisztikusan, expresszíven és szürrealista módon mutatva 

meg annak szépségét, sokszínűségét. 

 

Bencés emlékévet hirdet a Selye Gimnázium 
2024. augusztus 22. – Új Szó 

1945-ben több mint 170 éves tanítási folyamat ért véget a komáromi bencés gimnáziumban. 

Hogy méltó módon emlékezzenek meg a múlt ezen szeletéről, a SJG hasonló módon jár el, mint 

a tavalyi Selye 100 emlékév során. Elek József pedagógus szervezésében mindenekelőtt egy 

történelmi versenyt készítenek elő, amelyet majd néhány hét múlva hirdetnek meg hivatalosan 

is. Az emlékév során szorosan együttműködnek majd a Tihanyi Bencés Apátsági Múzeummal 

és a győri Czuczor Gergely Bencés Gimnáziummal. A 2024/25-ös tanévben a SJG 

megemlékezik még az iskola 17. századi alapításáról is. Egészen pontosan 1649-ben, vagyis 375 

éve hozták létre a jezsuiták, akik egészen az 1773-as feloszlatásukig működtették az intézményt, 

s ezután vették át a feladatot tőlük a pannonhalmi bencések. 
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Aleksandar Vučić szerb elnök magasrangú magyar kitüntetésben részesült 
2024. augusztus 23. – Vajma.info 

A Magyar Érdemrend nagykeresztjét a nyaklánncal és az arany sugaras csillaggal 

érdemrenddel tüntette ki Sulyok Tamás köztársasági elnök Orbán Viktor miniszterelnök 

előterjesztésére Aleksandar Vučić szerb elnököt. A köztársasági elnök júliusi döntését 

csütörtökön este tették közzé a Magyar Közlönyben. Az indoklás szerint Vučić a Magyarország 

és a Szerb Köztársaság közötti kapcsolatok elmélyítése érdekében végzett, a gazdasági, 

energetikai és biztonságpolitikai stratégiai együttműködések fejlesztése iránt is elhivatott 

munkája, valamint a magyar és a szerb nép történelmi megbékélését szolgáló, elévülhetetlen 

érdemei elismeréseként kapta meg az állami kitüntetést. Orbán Viktor 2022-ben vehette át 

Vučićtól a Szerb Köztársaság Érdemrendjét. 

 

A sok évtizedes munka koronája 
2024. augusztus 22. – Vajma.info 

A horgosi Bartók Béla Magyar Művelődési Egyesület idén elnyerte a Kallós Zoltán Külhoni 

Magyarságért Díjat. Az elismerést Orbán Viktor magyar miniszterelnök adományozta, amit az 

augusztus 20-ai ünnepségek keretében Dudás Zoltán, az egyesület elnöke vett át Budapesten. 

A díjat Potápi Árpád János, Magyarország nemzetpolitikai államtitkára adta át, aki kiemelte, a 

Kallós Zoltán Külhoni Magyarságért díj azt a Szent Istváni eszmeiséget képviseli, hogy minden 

magyar felelős minden magyarért. A horgosiak korán, Trianon után pár évvel már ráeszméltek 

arra, hogy milyen nagy értéket jelent a néphagyomány, s annak megőrzése, ápolása egyben a 

kisebbségbe került magyarság fennmaradását is segítheti. Régi fényképek, dokumentumok 

bizonyítják, hogy már több mint kilenc évtizedes múltra tekint vissza Horgoson a népművészeti 

hagyományok ápolása. Az 1940-ben kiadott Bokréta című almanachban dr. Hegedű László a 

horgosi Gyöngyösbokrétát bemutatva többek között ezt írja. 

 

Ötven új ovist tud majd fogadni a topolyai Bambi a korszerűsítésnek 

köszönhetően 
2024. augusztus 22. – PannonRTV 

Új tetőtéri csoportszobákkal, nyílászárókkal és vizes gócokkal kezdődik meg a tanév a topolyai 

Bambi Iskoláskor Előtti Intézmény életében. Az épület bővítésének és korszerűsítésének 

köszönhetően az óvoda 50 új gyermeket tud majd fogadni. A beruházások összértéke több mint 

2 millió dinár, amelyet a topolyai önkormányzat és a tartományi oktatási titkárság támogatott. 

Az utolsó simítások zajlanak a topolyai Bambi Iskoláskor Előtti Intézmény két új tetőtéri 

csoportszobájában. A termek új nyílászárókat kaptak, a falakat átfestették és hamarosan a 

padló is laminálva lesz. Emellett új vizes gócokat is beépítettek a gyermekek és az intézmény 

dolgozói számára. Fényszárosi Fekete Tímea, igazgató, Bambi Iskoláskor Előtti Intézmény, 
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Topolya: „Fent a tetőtérben volt helyünk, ahol tudtunk még kinyitni új csoportszobákat. Az 

egyik, vagyis nagyobb csoportszobában 30 gyereket tudunk elhelyezni, a kisebbikbe pedig 20 

gyermeket tudunk szeptembertől elhelyezni.” 

 

A kézilabda ünnepe Adán 
2024. augusztus 22. – Magyarszo.rs 

Az ünnepélyes megnyitóval csütörtök este kezdetét vette a háromnapos II. Határok nélkül 

elnevezésű kézilabda- és kulturális fesztivál Adán. A rendezvényt a Magyar Kézilabda Szövetség 

és az Együtt növünk fel! Alapítvány szervezte a házigazdákkal, Ada község önkormányzatával 

és a helyi női és férfi kézilabdaklubbal, a Halász József NKK-val és a RK Potisje-Pletex 

közreműködésével. A helyi színházteremben megrendezett megnyitón Ilyés Ferenc, a Magyar 

Kézilabda Szövetség elnöke, Bilicki Zoltán adai polgármester és Urbán Mónika, az adai női 

kézilabdaklub elnök köszöntötte az egybegyűlteket. A rendezvényen megemlékeztek az adai női 

kézilabdázás fennállásának 90. évfordulójáról is, amely alkalomból díjazták a sportág egykori 

és jelenlegi helyi kiválóságait. A megnyitón fellépett a Határtalanul zenekar, a helyi Vadvirág 

Hagyományápoló Kör és a Szentháromság Gyermekkórus. 

 

Kis muzsikusok foglalták el az Óbecsei Népkönyvtárat 
2024. augusztus 22. – PannonRTV 

Az Óbecsei Népkönyvtárban hetedik alkalommal szerveztek zenetábort iskoláskorú 

gyerekeknek, akiket profi zenészek vezetnek be a pop- és rockzene világába. A kis muzsikusok 

zárókoncertje szerdán lesz Óbecsén. Szerdán még egyéni hangszeres foglalkozásokon 

gyakoroltak a gyerekek az Óbecsei Népkönyvtárban megszervezett zenetárborban, csütörtöktől 

már zenekari próbákat tartanak. A 9 éves Milica Cvetković énekel és gitározni is tanul egy rövid 

ideje, ebbe a táborba is örömmel jött. „Többet is megtanulhatok itt, és sok barát és kislány van, 

én itt nagyon boldog vagyok.” Szilágyi Ákos visszajáró résztvevője a zenetábornak. „Öt éve 

kezdtem el ebben a zenetárborban gitározni, nagyon jó dalokat tanulunk, és nagyon jó a 

társaság.” 

 

Vissza az emlékek helyszínére 
2024. augusztus 22. – Magyarszo.rs 

Sajnálom, hogy most ez így néz ki, hogy nincs a határövezetben katonaság, és nincs, aki 

karbantartsa ezeket az épületeket, mégis örülök, hogy 28 év után újra eljöttem ide – mondta a 

mladenovaci Dragan Janković, aki 1996-ban rukkolt be, Szabadkára sorozták be, itt végezte el 

a katonai kiképzését, majd Horgoson szolgált 4-5 hónapot, és végül visszakerült Szabadkára a 

Március 8. karaulára, ahol szintén 4-5 hónapot töltött. Katonatársával, a verseci Aleksandar 

Ranđelovićtyal éppen ezt az őrházat örökítették meg újra, ahol ők megismerkedtek. Bevallásuk 

szerint az épület nem sokat változott, amióta átvette a rendőrség, csak a katonaság idejében 

sokkal rendezettebb volt. Aleksandar Ranđelović megmutatta a magával hozott, 28-27 évvel 

ezelőtt készült fotókat. Elmondta, felkeresi ezeket a helyszíneket és annyi év után újra 
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lefényképezkedik ott. Jó emlékek maradtak bennük a sorkatonaság idejéről, de mint kiemelték, 

a katonai szolgálatuk alatt nehéz pillanatok is voltak.  

                   
Az idegsebészeti és neurológiai központ készen áll a téli áramszünetekre 
2024. augusztus 22. – Karpat.in.ua 

Újra elkezdődtek az áramszünetek, ezért a kárpátaljai intézmények, azon belül is elsősorban az 

egészségügyi intézmények felmérik a lehetőségeket, hogy mindennel elláthassák betegeiket, 

amire szükségük van, és egyben felkészüljenek a télre. A Megyei Idegsebészeti és Neurológiai 

Klinikai Központban elmondták, miként készülnek a hideg időszak túlélésére. A hosszú 

időtartamú áramszünetekre is felkészülünk, tette hozzá Ivanna Csuba. Ami pedig az oxigén 

állomásokat illeti, kettő áll rendelkezésre, fogalmazott a gazdasági vezető. Mostanáig csupán 

néhány apróság megszervezése maradt hátra, általánosságban kijelenthető, hogy az intézmény 

készen áll a téli időszakra. 

 

A Tiszaháton is megemlékeztek Szent István hagyatékáról 
2024. augusztus 22. – Karpat.in.ua 

Ökumenikus megemlékezést tartottak Farkasfalván Szent István tiszteletére. A negyedszer 

megszervezett programnak ezúttal is az egykori Fogarassy-kúria kápolnája, valamint a 

Tiszaháti Tájmúzeum adott otthont. Dupka György, a Magyar Értelmiségiek Kárpátaljai 

Közösségének elnöke beszédében kiemelte, hogy a háború ellen nem tehetünk, de a túlélésért 

küzdhetünk, és ezért fohászkodhatunk Istenhez és hálát kell adnunk azért, hogy a legnehezebb 

időkben is össze tudunk gyűlni Szent Istvánra és az államalapításra emlékezvén. A 

megemlékezésen a kárpátaljai magyar kortárs irodalom képviselői: Vári Fábián László, 

valamint az újabb nemzedék tagjai, Marcsák Gergely és Shrek Tímea versekkel és 

elbeszélésekkel idézték fel Szent Istvánt. Ezt követően Zubánics László, az UMDSZ és a KMMI 

elnöke, az Ungvári Nemzeti Egyetem Magyar Történelem és Európai Integráció Tanszékének 

vezetője tartott történelmi áttekintést államalapítónk életéről és tetteiről. 

 

KMNE: „Mi így ünnepeljük augusztus 20-át!” 
2024. augusztus 22. – Karpat.in.ua 

A Kárpátaljai Magyar Nagycsaládosok Egyesülete a Mi így ünnepeljük augusztus 20-át! című 

kreatív pályázatával készült a nemzeti ünnepre, immáron nem először, hiszen ez is 

hagyománnyá vált a szervezetnél. A közel hetven beküldött pályamunka között voltak rajzok, 

énekek, szavalatok, különböző kompozíciók, sőt volt, aki otthon, családjával kenyeret sütött. A 

beregszászi főiskola átriumában tartott díjátadó eseményen a pályázók közül néhányan élőben 

is bemutatták produkciókat, hiszen a verseny maga az online térben zajlott, a nagycsaládos 

egyesület közösségi oldalán. Nagydobronyi, tiszabökényi, fornosi és kisbégányi gyerekek 

szavalattal készültek, de gyönyörű énekeket is hallhattak a megjelentek szőlősgyulai és hetyeni 

K
á

rp
á

ta
lj

a
 

https://life.karpat.in.ua/?p=211990&lang=hu
https://life.karpat.in.ua/?p=211983&lang=hu
https://life.karpat.in.ua/?p=212045&lang=hu


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. augusztus 23. 

 

 

apróságoktól. Az egyesület fontosnak tartja, hogy a pályázaton indult családok mindegyike 

részesüljön nyereményben, ezért nincsenek vesztesek. 

 

Szent István ünnepe Pélmonostoron 
2024. augusztus 22. – Kepesujsag.com 

Vasárnap magyar nyelvű szentmisével, kenyérszenteléssel és egy alkalmi műsorral ünnepelte 

a horvátországi magyarság az államalapítást, a központi rendezvényre a Horvátországi 

Magyarok Demokratikus Közössége (HMDK) szervezésében a drávaszögi Pélmonostoron 

került sor. Augusztus 20-a Magyarországon nemzeti ünnep, amely azonban nemcsak az ország 

határain belül, hanem a külhoni magyar közösségek számára is kiemelkedő jelentőséggel bír. 

Ez a nap Szent István király életművére és az államalapítás megünneplésére hívja fel a 

figyelmet, ami összeköti a világ különböző pontjain élő magyarokat. A határon túli magyarok 

számára augusztus 20-a nemcsak a magyar nemzeti identitás megőrzésének, hanem a 

közösségi összetartozás kifejezésének is szimbóluma. Ilyenkor számos településen 

ünnepségeket, kulturális rendezvényeket tartanak, amelyek során a magyar nyelv és kultúra 

ápolása kerül előtérbe, erősítve ezzel a nemzeti összetartozás érzését. 

 

Szent István-napi megemlékezések Horvátország-szerte 
2024. augusztus 22. – Kepesujsag.com 

A HMDK központi, Szent István-napi pélmonostori rendezvénye mellett augusztus 20-át más 

horvátországi településeken is megünnepelték az ott működő magyar szervezetek. 

Körképünkben ezekről számolunk be. A HMDK újgráci egyesülete is megemlékezett Szent 

István királyunkról és a magyar államalapítás évfordulójáról. A program keretében 

sportvetélkedőt is rendeztek a fiatalok számára, majd az ünnepi műsorban történelmi 

ismertető hangzott el, kenyérszentelésre is sor került, végül pedig kihirdették a sportjátékok 

győzteseit és kiosztották a díjakat. 

 

Drávaszögi halpaprikás illata terjengett Splitben 
2024. augusztus 22. – Kepesujsag.com  

Baranyai halpaprikás illata csalogatta a látogatókat a spliti piacra, ahol a Split-dalmát megyei 

HMDK szervezete vendégül látta Munk Erik halfőzőbajnokot és csapatát, a Laskói Ifjúsági 

Egyesület tagjait, nagy örömet szerezve az arra járóknak. A HMDK Split-dalmát megyei 

egyesülete idén is a drávaszögi magyar gasztronómia e méltán híres fogását népszerűsítette a 

tengerparton. Ahogyan az előző években, most sem adták alább, és ismét a Kárpát-medence 

többszörös halászléfőző-bajnokát, a laskói Munk Eriket hívták meg, aki számos hazai és 

magyarországi versenyen bizonyította már tudását. A halpaprikás, amely a drávaszögi magyar 

gasztronómia híres étele, nemcsak a baranyaiak és szlavóniaiak kedvence, hanem távoli 

vidékekről is sokan érkeznek, hogy megkóstolják éttermeinkben vagy hagyományos 

rendezvényeinken. 
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A testvértelepülési kapcsolatépítés jegyében 
2024. augusztus 22. – Kepesujsag.com 

A HMDK kiskőszegi alapszervezete számos magyarországi és vajdasági településsel alakított ki 

testvérkapcsolatot. A falvak vezetői, kultúregyesületei kölcsönösen részt vesznek egymás 

rendezvényein. A kiskőszegiek számára az elmúlt hetek is a kapcsolatápolásról szóltak. A 

drávaszögi Kiskőszeg (Batina) a Horvátország és Szerbia közötti természetes határ, a Duna 

partján terül el, de közel van Magyarország is, és vezetői igyekeznek is ápolni és fenntartani a 

jószomszédi kapcsolatokat. E téren a település kulturális életét irányító helyi HMDK-

alapszervezet vállalja a munka oroszlánrészét. Több anyaországi és vajdasági településsel 

ápolnak baráti kapcsolatot, így részt vesznek egymás rendezvényein is. A kiskőszegiek számára 

az elmúlt hetek is a kapcsolatápolásról szóltak. Július 13-án a magyarországi Kölked falunapi 

rendezvényén vettek részt a kiskőszegiek. A program keretében kultúrműsorra, bálra és 

főzőversenyre került sor. 

 

Kopácson és Vörösmarton is megnevettették a közönséget 
2024. augusztus 22. – Kepesujsag.com 

A csúzai Jókai Mór Kultúregyesület Pódium Amatőr Színjátszó Társulata erre a hónapra 

„vándorszínházzá” avanzsált, Sepse és Laskó után a múlt héten Kopácson és Vörösmarton 

mutatták be a Ganédomb című népi tragikomédiát. A csúzai kultúregyesület színjátszó körének 

kevés vendégszereplésre van alkalma, ezért támadt az az ötletük, hogy „felszedik a sátorfájukat” 

és ellátogatnak a szomszédos településekre. Felkeresték a szóban forgó falvak kultúrfelelőseit, 

akik örömmel vállalták a házigazda szerepét. Kopácson az Arany János Kultúregyesület 

szervezte az előadást a Pódium számára a helyi Magyarok Otthonában, míg Vörösmarton a 

Baranyai Júlia KE és a József Attila Kultúregyesület fogadták a csúzai színjátszókat. 

 

Belovár-Bilogora megyei magyarjaink újabb vendégszereplése 
2024. augusztus 22. – Kepesujsag.com 

A Grubišno Polje-i és a belovári magyarok idén is bemutatkoztak a strahonineci 

(Čakovec/Csáktornya közeli) nemzetközi néptánctalálkozón, ahova több mint egy évtizede 

rendszeresen visszajárnak. Augusztus 17-én egy nemzetközi néptánctalálkozót tartottak 

Strahoninecen, ahol már barátokként köszöntik a Grubišno Polje-i Magyarok Közösségének 

Gémeskút nevű szekcióját és a Belovári Magyarok Közösségének képviselőit, mert több éve 

visszajáró vendégei az eseménynek. A rendezvény közönséget Matija Posavec, Muraköz megye 

zsupánja köszöntötte, majd sorra léptek föl az együttesek, köztük a Belovár-Bilogora megyei 

magyar közösségek táncosai, akik ezúttal is nagy sikert arattak koreográfiájukkal és színes új 

viseletükkel.  
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Elektronikus sajtó 
 

 

Határok nélkül 
2024. augusztus 22. – Kossuth Rádió 

 

67 EP-képviselő levelet írt Ursula von der Leyennek, az Európai Bizottság elnökének, amelyben 

aggályaikat fejezik ki amiatt, hogy a magyar kormány megkönnyítené oroszok és fehéroroszok 

munkavállalását Magyarországon. A képviselők intézkedéseket sürgetnek és kilátásba helyezik, 

hogy „az összes EU képviselő megkérdőjelezi majd Magyarország jelenlétét a schengeni 

övezetben és új óvintézkedéseket fognak tenni, beleértve Magyarország határainak újbóli 

ellenőrzését.” A levél egyik aláírója, Ódor Lajos. A volt szlovákiai miniszterelnök azonban a 

felvidéki Napunknak azt mondta, Magyarország kizárása a schengeni övezetből nem aktuális, 

de az orosz kémekre jobban kellene figyelni. Az ügyre reagált Berényi József, akit Haják Szabó 

Mária kérdezett. 

 

A kárpátaljai magyar gazdák 11 éve csatlakoztak a Magyarok Kenyere – 15 millió búzaszem 

programhoz. Azóta folyamatosan nőtt a felajánlott búza mennyisége. Idén a háború és a 

viszontagságos időjárás miatt nem sikerült rekordot dönteni, de így is több mint 100 tonna 

gyűlt össze. A jelképes búzaösszeöntő ünnepséget idén is a nagydobronyi gyermekotthonban 

tartották. Részletek Iváncsik Attilától. 

 

Szatmárcsekén évszázados hagyománya van a szilvalekvárfőzésnek. A legújabb időkben már 

Nemzetközi Lekvárfőző Fesztivált is rendeznek. Erre a turisták mellett Szatmárcseke 

testvértelepüléseiről is jönnek a vendégek.  Az érmelléki Szilágypérről érkezett a fesztiválra 

Kiss Lóránt polgármester, akivel a testvértelepülési kapcsolatról beszélgetett munkatársunk, 

Zsoldos Barnabás. 

 

Ugyan majdnem 3 hét van még addig, amíg újra kitárulnak az iskolák kapui, két székelyföldi 

településen a nyári nagy melegben is megtelt gyerekzsivajjal a falubeli tanintézmény. 

Homoródszentmártonban és Kápolnásfaluban füstölnek a lombikok, és saját készítésű sípok 

és ostorcsapások hangja veri fel az iskola csendjét. A kíváncsi gyerekek kísérleteznek, 

csapatmunkával, játékok segítségével fedezik fel a tudomány világát. A nyári iskola 

érdekességeire kíváncsi volt munkatársunk, Geréb Krisztina is. 

 

 „Idén is lesz, csak Csit(t)!” – így adták egymás tudomására a fiatalok még a 80-as évek végén 

a Csíksomlyói Ifjúsági Találkozó, vagyis a CSIT hírét. A rendszerváltás után immár évről évre 

szabadon találkozhatnak a 14 és 30 év közötti ifjak Csíksomlyón. A Gyulafehérvári 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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Főegyházmegye legnagyobb ifjúsági rendezvénye idén keddtől szombatig tartott mintegy 500 

erdélyi és magyarországi fiatal részvételével. A CSIT vendége volt Kovács Gergely, a 

főegyházmegye érseke; Böcskei László, a nagyváradi egyházmegye püspöke; Soltész Miklós 

egyházi és nemzetiségi kapcsolatokért felelős államtitkár, illetve Giampiero Gloder nuncius, a 

Vatikán romániai képviselője is, aki februári kinevezése óta először látogatott Székelyföldre. 

Bíró István összeállításában elsőként Majoros Szente Barbarát, a CSIT egyik főszervezőjét 

halljuk. 


